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Abstract:  The study aimed to identify the role of human resources in achieving institutional excellence, and 

the study relied on the descriptive analytical approach using the questionnaire tool, which contained 3 axes 

that measure institutional excellence: selection and appointment, training, and evaluation. The questionnaire 

was applied to an intentional sample of female employees of the deanships of King Abdulaziz University, 

represented by (Deanship of Admission and Registration, Deanship of Distance Learning, Deanship of 

Graduate Studies). The sample size was (35) female employees. The study found that the majority of 

respondents highly agree on the importance of the role of human resources to achieve institutional excellence 

in the training axis for employees. While their approval of the evaluation axis came in the second place, and 
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in the third rank came the selection and appointment axis as the least role in achieving institutional excellence. 

It was found that there was no statistically significant relationship at the level of 0.05 between the entity to 

which the employee belongs, the educational qualification, the number of years of experience, and the 

achievement of institutional excellence in the axis of selection and appointment, training, and evaluation. 

The study recommends the following: conducting a similar study on another Saudi university, which may 

also address other dimensions other than those studied and conducting comparative studies for the level of 

achieving institutional excellence in public and private universities in the Kingdom of Saudi Arabia and 

working to achieve institutional excellence in all sectors of education in the Kingdom of Saudi Arabia Saudi 

Arabia. 

Keywords: Human Resources Management, Human Resources Practices, Institutional Excellence, King 

Abdulaziz University. 

عبد في تحقيق التميز المؤسسي من وجهة نظر إداريات جامعة الملك  البشريةدور الموارد 
 . دراسة تطبيقيه : ز العزي

 مشاعل خويشان العتيب /   سمر علي اليامي
 

 جامعة الملك عبدالعزيز
 

 
 الملخص

 
المنهج الوصةةةةةةفي   الدراسةةةةةةة رلاارتمدت  و هدفت الدراسةةةةةةة على التعرد رلا دور الموارد البشةةةةةةرية ز تحقيس التمي  المؤسةةةةةة ةةةةةةي  

محاور تقيس التمي  المؤسةةةةةة ةةةةةةي وهيل الاينتيار والتعي   التدري      3سةةةةةةتددا  لاداب الاسةةةةةةتباتة وال  ا توت رلا  باالتحليلي  
يةة م  موففةات رمةادات عةامعةة الملةل ربةدالع ي  متمثلةة ز لرمةادب القبول  والتقييم . وطبقةت الاسةةةةةةةةةةةةةةتبةاتةة رلا رينةة قصةةةةةةةةةةةةةةد

ي موففة. توصةةةةةةةلت الدراسةةةةةةةة الى لا  35والت ةةةةةةةميل   رمادب التعلم ر  معد   رمادب الدراسةةةةةةةات العلياي. مل   مم العينة ل
ؤسةةةة ةةةةي ز محور التدري  للموفف .  غالبية لافراد العينة يوافقو  مشةةةةال رالي رلا لادية دور الموارد البشةةةةرية لتحقيس التمي  الم

فيمةةا عةةاوت موافقتهم رلا محور التقييم ز المرتبةةة الثةةاتيةةة  وز المرتبةةة الثةةالثةةة عةةاو محور الاينتيةةار والتعي  كةة قةةل دور ز تحقيس 
الموففة   م  كلًا م  الجهة ال  تنتمي عليها    0.05ب  رد  وعود رلاقة ذات دلالة ع صائية رند م توى  تالتمي  المؤس ي.  

توصةةةةةةي  و   المؤهل العلمي  و ردد سةةةةةةنوات ابينب  وم  تحقس التمي  المؤسةةةةةة ةةةةةةي ز محور الاينتيار والتعي   التدري   والتقييم.
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 و   الدراسةةةةةة يا يليل اعراو دراسةةةةةة متماملة رلا عامعة سةةةةةعودية لاينرى وقد تتناول امعاد لاينرى لاياةةةةةا غ  ال  تمت دراسةةةةةتها
العمل  و   لم ةةةةتوى تحقيس التمي  المؤسةةةة ةةةةي ز الجامعات الاومية و الاهلية ز المملاة العرمية ال ةةةةعوديةاعراو دراسةةةةات مقارتة  

 رلا تحقيس التمي  المؤس ي ز كافة قطارات التعليم بالمملاة العرمية ال عودية.
 معة الملل ربدالع ي .عا  ممارسات الموارد البشرية  التمي  المؤس ي عدارب الموارد البشرية   الكلمات المفتاحية : 
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